
Čápi v Žichovicích

        Čápi k Žichovicím již neodmyslitelně patří. Desítky let je můžeme vidět hnízdit na komíně 
bývalé mlékárny.  Snaha o jejich usazení ukazuje zápis v kronice z roku 1936.

        Čáp je tažný pták, který každoročně vykonává migraci z hnízdišť do jižněji položených, 
teplejších zimovišť. Taková cesta do zimovišť je dlouhá, náročná a nebezpečná.
Čápi letí buď tahovou cestou východní nebo západní. 

         „Východní“ cesta vede přes Rakousko, Maďarsko, srbsko-rumunskou hranici do Turecka. Zde 
čápi nabírají síly, hledají potravu a čekají na dobré počasí a spávný vítr. 
Jsou schopni vystoupat asi do 2,5 km. Při překonávání velkých vzdáleností se čápi pohybují 
především pomocí plachtění za využití stoupavých termálních proudů nad pevninou. 
Přeletí Sýrii, Libanon, Jordánsko, Izrael a Egypt. Odtud se dostanou do Čadu, na zimoviště, kde se 
živí hlavně sarančaty. Čápi nezůstávají na jednom místě, ale přesouvají se třeba do Etiopie, Keňi či 
Tanzánie.
        Podobnou cestou se vrací i zpátky na hnízdiště. Někteří mladí jedinci zde zůstávají a nevrací se.
Tahle trasa je asi 11.000 km dlouhá. 
        Druhá cesta vede na západ, přes Německo,
Francii, Španělsko. Přeletí Gibraltar 
do Maroka, Mali a Mauritánie poté až do
Senegalu. 
        V posledních letech je běžné, že čápi doletí
třeba do Španělska a zimují zde na skládkách
komunálního odpadu. 
        Někteří čápi už se dokonce rozhodli
neodlétat na zimoviště vůbec a úspěšně
přezimují i u nás. To se stalo před lety i u nás 
v Žichovicích, kdy čáp zůstal 
na hnízdě a neodletěl.
Popřejme čápům šťastnou cestu a na jaře opět
brzké shledání s naším čápem. 

A jak se říká  „Na svatého Řehoře, čáp letí přes moře“.                                                                      
                                                                                                                   Markéta Čabrádková
                                                                      

Slovo starosty

Vážení a milí spoluobčané, milí přátelé,

dovolte mi, abych Vás, jako již tradičně, seznámil s tím, co je v našich Žichovicích nového.

V měsíci lednu jsme předali staveniště pro
realizaci ČOV a kanalizace v obci Žichovice firmě
Berger Bohemia a.s. ve spolupráci s firmou LS
stavby. Postupně započaly výkopové práce, poté
přijdou na řadu přípojky. Plán prací je zveřejněn
na webových stránkách obce. Je to investice, kterou
Žichovice za několik posledních let nepamatují, proto
Vás prosím   o shovívavost, trpělivost a lidskost při
řešení problémů, které přicházejí. Možná se budu
opakovat, ale chtěl bych připomenout, že 64 miliónů
jsme na tuto stavbu dostali dotaci z fondu životního
prostředí a 5 miliónů z Plzeňského kraje. V dohledné
době se k této akci připojí další akce – vodovodní
výtlak, z úpravny vody do vodojemu a připojení
nového vrtu HV 3 do naší vodovodní sítě.

Na začátku měsíce dubna budou započaty práce na cyklotrase „Otavská“ směr Velké Hydčice.
Pracujeme na projektu školní družiny, kterou bych chtěl vrátit zpátky tam, kde dříve byla –     

do zámku. Tento záměr a jeho provedení závisí na přidělení dotace, žádat budeme v průběhu 
letošního roku. Dále je zpracován projekt na přestavbu toalet v naší základní škole. Opět čekáme, 
zda se nám povede obdržet dotaci z Plzeňského kraje. Zažádáno máme i na opravu zámeckého štítu 
budovy č.II – východní štít.

V zimních měsících jsme postupně čistili dřeviny (u řeky) v bývalém kempu. Po Vánocích 
jsme ve spolupráci se Svazkem obcí Pošumaví získali čelní nakladač na traktor.

4. 3. 2023 proběhla oslava MDŽ v místní hasičárně. Odpoledne nám zpestřily děti ze základní školy 
svým programem, hudebně nás provázel pan Josef Nový. Nechybělo ani občerstvení a samozřejmě 
kytička pro naše maminky, babičky a prababičky. Účast byla hojná. Musím rovněž poděkovat všem, 
kteří se podíleli na přípravě tohoto odpoledne.

Další blížící se akce:    1.4.2023 VELIKONOČNÍ DÍLNIČKA

                                     14.4. – 15.4.2023 PŘEDSTAVENÍ DIVADELNÍHO SPOLKU HAVLÍČEK

                          3.6.2023 DĚTSKÝ DEN

                          17.6.2023 POUŤOVÉ OSLAVY

OTAVAN – žichovický zpravodaj, vychází 4x ročně . Povoleno ONV Klatovy, odborem kultury, pod č.j. Kult. 403-16-91/83        
ze dne 17.3.1983. Vydavatel: Obec Žichovice, náklad 270 ks. Odpovědný redaktor: Markéta Čabrádková.(pokud není uvedeno jinak)
Redakce si vyhrazuje právo vybrat k otištění příspěvky pisatelů podle potřeb. Za věcnou a jazykovou správnost textu odpovídají autoři. 
Náměty a připomínky: otavan.zichovice@email.cz.
Grafika obálky akad. mal. Petr Mika. Datum vydání: 28. 3. 2023. Uzávěrka příštího čísla: 23.6. 2023 
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Letošní Zámecké slavnosti jsou zrušeny z důvodu technického zabezpečení akce.

Občany, kteří dosud neuhradili poplatek pro rok 2023 za komunální odpad, vodné a psa, žádám, aby 
tak neprodleně učinili.

Jménem svým i jménem obecního zastupitelstva blahopřeji všem jubilantům, kteří oslavili svá kulatá
životní výročí.

Na závěr mi dovolte všem spoluobčanům znovu popřát pevné zdraví, veselou mysl a příjemné
prožití jarních svátků.

Václav Hlaváč, starosta obce

 
Plán prací je zveřejněn na www.zichovice.cz/kanalizace-a-cov. Najdete zde harmonogram prací a 
situační výkres.                                                                                                                                     
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        A co říci závěrem? Ještě jednou bych tímto chtěl poděkovat všem co nás podporují, všem 
přátelům, také všem co nás sledují na našich internetových stránkách www.rytiri-zichovice.cz nebo 
na facebookových stránkách www.facebook.com/rytirizichovice nebo všem, co přijdou osobně 
na naše vystoupení.

Ještě jeden obrovský dík všem členům spolku, děkuji Rytíři.
                                                                                                           Luboš Kavale, lídr skupiny

http://www.zichovice.cz/kanalizace-a-cov
http://www.facebook.com/rytirizichovice
http://www.rytiri-zichovice.cz/
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        No a na závěr roku to nejlepší. Když se vrátím na hrad Rabí, tak zde jsme koncem října 
uskutečnili svoji historicky první velkou charitativní akci, na podporu dětských onkologicky 
nemocných pacientů FN Motol.
        Ač to byl první ročník, myslíme si, že se moc povedl a 323 návštěvníků, i vybraná částka 
41 250 Kč mluví za vše.
Za tuto částku jsme po domluvě s personálem nemocnice zakoupili potřebné věci a osobně jsme je
v polovině prosince předali.                                                                                
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Sběr drobného velkoobjemového a nebezpečného odpadu

        Sběr drobného velkoobjemového a nebezpečného odpadu bude v roce 2023 probíhat každou 
1. sobotu v měsíci před úpravnou vody u Jednoty, od  9-11 hodin. V období od března do listopadu.
V případě většího množství odpadu, mohou občané Žichovic využívat sběrného dvora Pošumavská 
odpadová  s.r.o. v Sušici. Stačí předložit OP. Telefon: 376 555 208
Provozní doba: úterý: 13:00 – 18:00
                            čtvrtek: 13:00 - 18:00
                            sobota: 8:00 – 12:00   13:00 – 15:00          

Komunální odpad  se vyváží od 1. dubna 1x za 14 dní.

Obecní knihovna
Obecní knihovna Žichovice bude od dubna 2023 dočasně otevřena středa a pátek od 15:00 do 19:00. 
                                                               
                                                                                                                        Markéta Čabrádková     
 

Mateřská škola
Předjaří ve školce 
                                                                                         
        Také se tolik těšíte na jaro jako my ve školce? Každý den chodíme do přírody a pozorujeme, co 
už je venku nového. Na zahradě nám kvetou jarní kytičky, u řeky zpívají ptáci...
 Rádi chodíme do tělocvičny – když není pěkné počasí, užíváme si to jako praví sportovci!
        Několikrát jsme byli v divadle v Sušici, v Rabí (tam i zpět samozřejmě pěšky!), dokonce 
za námi divadlo přijelo i do školky.
Uspořádali jsme si maškarní bál – navštívila nás opravdová čarodějnice! (paní uč. Ježková) – to bylo 
výskání!
        Báječný zážitek přinesla
canisterapie – celé dopoledne
jsme se věnovali speciálně
cvičeným velkým psům –
krmili jsme je, vodili, dokonce
kartáčovali!
        Krásně jsem si užili
v základní škole – dvakrát
jsme pobyli s paní ředitelkou
ze ZŠ a paní učitelkou
odpoledne v žichovické škole 
a učili jsme se jako opravdoví
školáci (i úkol jsme dostali!).
Příští týden se jdeme znovu
do ZŠ podívat – 2 vyučovací
hodiny budeme pozorovat 
při vyučování naše kamarády školáky při práci.
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        Spolupracujeme s Pedagogicko-psychologickou poradnou v Sušici – jako každý rok s námi celý
den pracovala speciální pedagožka paní Kramlová (tzv. Screening), aby mohla poradit rodičům, jestli
už jsme zralí do školy!
     

   

        Průběžně nabízíme maminkám výstavky zlevněných knih určených hlavně pro předškoláky. 
V těchto dnech máme výstavu jarních ptáčků z textilu, které nám ušila paní Kalná ze Žichovic 
(dokonce pro každé dítě zdarma domů). 
        Zkrátka lákáme jaro – naseli jsme si osení, vyrábíme kytičky, vajíčka, těšíme se na Velikonoce. 

        Všem přejeme klidné, krásné Velikonoce a slunečné jaro plné pohody!                                        
                                                                                     
                                                                                                               Za kolektiv MŠ EvaTurková

ZŠ Žichovice

Milý čtenáři,
Dovolte nám, abychom zde opět shrnuli uplynulé 3 měsíce. Máme za sebou již pololetní 

vysvědčení a jarní prázdniny.  Žáci mimo učení si užili projektové dny na téma Myslivost a Velká 
hostina. S projektovým dnem – Myslivost nám pomáhal pan Zdeněk Kubal. I touto cestou mu 
chceme poděkovat. 

Žáci měli program nazvaný canisterapie, kde se naučili, jak by se měli zachovat, když potkají 
cizího psa. Naučili se také, jak se zachovat, kdyby je napadl. 

Velký úspěch žáci sklidili na oslavách svátku MDŽ, který se konal v místí hasičské zbrojnici. 
Žáci si pro maminky, babičky, tety připravili besídku s názvem: Cesta kolem světa – aneb všude je 
dobře, ale tady je nejlíp.

                                   
                                                                                                                                     strana 9     

      
        O prázdninách jsme uskutečnili ohňovou šou na dětském táboře na Hnačově. Pro velký úspěch 
jsme se s touto šou vrátili ještě dvakrát.
Následoval pěkný den na zámku v Česticích, kde se nám vůbec poprvé, v naší historii podařilo 
zapomenout doma stan. Jelikož jsme všechno ostatní vybavení měli, zbudovali jsme krásné dobové 
ležení pod košatým stromem a věřte, nic nám v tu chvíli nechybělo.
        Asi největším překvapením pro nás bylo pozvání na hrad Rabí hudební skupinou Non Limit. 
Tam jsme se zúčastnili natáčení videoklipu k jejich písni.
        Každoročně, ve druhé polovině prázdnin se konají žichovické zámecké slavnosti, kde také 
nechceme chybět. Bohužel nám tento rok nepřálo počasí, a tak jsme s lítostí museli zrušit ohňovou 
šou. Víme, že jste na ni čekali, ale zkuste v srdci najít pochopení. Technické vybavení je drahé a 
velmi choulostivé.
        Oheň se rozhořel hned následující víkend. Osvítili jsme s ním večerní prohlídky při 
Hradozámecké noci na Rabí. 
                                                  

        

        Své meče a štíty jsme pozvedli při slavnostech ve městě Klatovy, kde jsme si pořídili snímek s 
pohádkovým princem Janem Čenským.
        Následovala tradiční propršená akce ve Zdíkově.
       I letošní rok utekl jako voda, a než jsme se rozkoukali, byla před námi poslední bitva na hradě 
Houska. Seč je to do Libereckého kraje kus cesty, odměnou je přespání v hradě opředeného mnoha 
legendami.
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SHŠ Rytíři Žichovice

Milí čtenáři,
dovolte mi, abych Vám za spolek historického šermu SHŠ Rytíři
Žichovice, shrnul naši minulou sezónu.

        Mnozí z vás jste o nás určitě slyšeli, spousta z vás jste našimi přáteli a ti, kteří o nás dnes slyší 
poprvé srdečně zvu, aby se přišli podívat na naše vystoupení. Vaše podpora a zájem nás posouvá 
stále kupředu. Těší nás váš zájem o naši činnost. Mohli jste nás vidět na spoustě kulturních akcích, 
kterých se účastníme nebo i sami pořádáme. Tímto bych rád všem poděkoval za pomoc na těchto 
akcích.
        
        Jako každý rok, i v loňském roce jich bylo mnoho a rád bych vám je připomenul.
        Akce, kterých se účastníme nebo sami pořádáme začínáme obvykle již koncem dubna. Ani letos
tomu nebylo jinak. Poprvé jsme divákům předvedli naši novou ohňovou šou na ostrově Santos         
v Sušici.
Následující sobotu jsme přijeli ukázat své rytířské umění do obce Pačejov.                                           
        Poté jsme se již tradičně zúčastnili pouti v Nepomuku. Strávili jsme tam opět krásný víkend a 
naše vystoupení bylo podpořeno i krví rytíře Vlkomila.
Letos poprvé jsme dorazili na klání v Čermné.
Následoval dětský den v naší obci Žichovice.
Koncem června jste nás mohli vidět na akci s názvem Slavnosti kaše, kterou pořádá město 
Horažďovice.
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Je potřeba zmínit, že se již připravujeme na příchod nových prvňáčků. Naše škola uspořádala 
dvě „předškoličky“, kde si děti zkusily, jak bude vypadat taková vyučovací hodina. Ještě je na 
začátku dubna čekají dvě náslechové hodiny. A pak už se budeme na ně jen těšit u zápisu do 1. třídy,
který na naší škole proběhne 14. dubna.

        
     

        Zmínili jsme žáky nynější i budoucí. Ale nesmíme zapomenout na žáky, kteří už přestoupili     
na druhý stupeň nebo na gymnázium. Moc nás těší, že nás navštěvují a posílají pohledy a dopisy… 
Proto vznikl nápad oslovit bývalé žáky, jestli by také nenapsali nějakou chválu či kritiku na naši 
školu. Našim bývalým žákům jsme položili tři následující otázky. Zde jsou i jejich odpovědi.

1) Co se ti líbilo ve škole v Žichovicích?
2) Připravila tě žichovická škola dobře na přestup do větší školy?
3) Doporučil bys naši školu jiným dětem? A proč?

Bára Hejlíková:
1) Škola se mi líbila a musím říct, že je to ta nejlepší škola.
2) Žichovická škola mě připravila dobře na přestup na větší školu, protože teď na nové škole jsme v 
učivu trochu napřed.
3) Ze žichovické školy nikdo nikdy neodejde blbý a to jenom díky těm nejlepším paním učitelkám a 
asistentkám.
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Bětka Kononovová

1) Učitelky, učivo, no dalo by se říct, že úplně vše.

2) Jsem dokonce napřed.

3) Doporučila bych ji všem, protože učitelky tam jsou velmi příjemné a hodné, učivo - jako škola- je 
tam velmi zábavné. Samozřejmě diktát by se tam taky našel. A jako bonus škola pořádá různé akce 
například plavání, Horažďovice, Plzeň. Pro mě to byla nejlepší škola světa.

                                                                           
Eva Prokopová
1) Líbilo se mi, že byly paní učitelky hodné a milé, že nám se vším pomohly, když jsme potřebovali. 
I paní asistentky byly velice hodné a paní ředitelka byla také velice hodná. Líbily se mi také školní 
akce např.plavání, bazárek, velká hostina a spousta dalších akcí. Taky že nás ve třídě
bylo méně než v Sušici.
2) Škola mě připravila velice dobře. V sušické škole jsme byli v učivu napřed.
3) Žichovická škola je nejlepší škola, kterou znám. Jsou tam moc, moc, moc milí a hodní. Kdo 
chodil nebo chodí do žichovické školy, tak vyjde chytrý a to jen díky paním učitelkám a asistentkám.
Školu bych doporučila všem, protože je to nejlepší škola na světě.

Nikola Podroužková
1) Na škole v Žichovicích se mi líbilo, že jsem se tam cítila příjemně a skoro jako doma.
2) Myslím si, že mě škola v Žichovicích připravila dost na větší školu.
3) Škola v Žichovicích byla super, měla jsem ji moc ráda. Doporučila bych školu v Žichovicích i 
jiným dětem, protože se tam děti budou cítit příjemně.

Barbora Haisová
1) Líbil se mi tam ten klid a že byly učitelky moc hodné.
2) Ano, myslím si, že jsem dobře uspěla v 1. pololetí.
3) Doporučila bych školu jiným dětem, protože je tam klid, výlety a jiné dobrodružné aktivity.
Líbila se mi zahrada a dny dětí.

Mirka Hnídková
1) Příjemní učitelé, malý skoro rodinný kolektiv a zábavná forma učení. Dále se mi také líbila 
zahrada s altánkem, kterou jsem si bohužel moc neužila, ale je moc hezká.
2) Škola mě připravila dobře, při přestupu jsem neměla žádné problémy.
3) V žichovické škole jsem se cítila fajn. Všichni byli příjemní a ochotní. Paní učitelky mě hodně 
naučily. Všem, co by chtěli jít na školu do Žichovic, bych ji vřele doporučila. Zažijete hromadu akcí,
spoustu zážitků a srandy! Třídy jsou plně vybavené a moc pěkné.
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Tobiáš Ma  rinčin: 
1) Líbilo se mi, že je to malá škola s malým počtem žáků a že jsme se tedy povětšinou všichni znali. 
Také se mi líbila budova školy a její okolí - na mysli mám její zahradu, zámecký park a krajinu 
kolem Žichovic.
2) Ano, myslím si, že mne připravila dobře, protože tam byli dobří učitelé, kteří uměli látku názorně 
a systematicky vysvětlovat.
3) Samozřejmě rozhodnutí o výběru školy je na každém, ale já bych tuto školu všem vřele doporučil.

Damián Marinčin:
1) Na škole se mi líbil malý kolektiv, možnost aktivit ve třídě (stavebnice, fotbal) a hodně se mi 
líbily projektové dny a výlety. Měl jsem rád vyučování předmětu matematika, vlastivěda, 
přírodověda a tělocvik. Bavily mě pokusy a přestávky venku.
2) Ano, jsem spokojený. Vše, co požadovali na nové škole, jsem věděl.
3) Škola má pěknou novou zahradu. Školu doporučuji všem dětem, protože, až na přecházení ze 
školy do družiny, bylo vše lepší než na velkých základkách.

         Velice děkujeme našim bývalým žákům za názory, které nás potěšily. Za celý kolektiv ZŠ 
Žichovice Vám přejeme krásné prožití Velikonočních svátků. Přejeme bohatou koledu, ale i měkkou 
pomlázku a hezké jarní dny.                                                      

                                                                                                                 Kolektiv ZŠ Žichovice


